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دبیر سرویس فرهنگ و هنر: فرزانه صنعتی 

 »فرزند صبح« بهروز افخمی
به ۱۴ خرداد می رسد؟

بهروز افخمی بیان کرد: شــرایط اکــران فیلم »فرزند صبح« 
همزمان با چهاردهم خرداد فراهم نشــد و اکران این فیلم به 

زمانی دیگر مؤکول شده است.
به گزارش ایســنا، کارگردان فیلــم »فرزند صبح« که پیش تر 
خبر داده بود در تلاش است تا این ساخته اش را که روایتی از 
کودکی روح الله خمینی اســت، از نیمه خردادماه در سینماها 
نمایش دهد، اظهــار کرد: از آنجایی که یک ســری مقدمات 
و کارهــای اداری برای اکران نیاز بود و به موقع به ســرانجام 
نرســیدند، اکران فیلم که برای نیمه خرداد تدارک دیده شده 

بود، به تعویق افتاد.
افخمی افزود: پخش فیلم »فرزند صبح« بر عهده حوزه هنری 
قرار گرفته و مســئولان حوزه هنری در نظر داشتند اکران دو 
هفته ای را برای فیلم فراهم کنند که به خاطر طولانی شــدن 

روند اداری امکان پذیر نشد.  
وی کــه این روزهــا در حال تمرین و پشــت سرگذاشــتن 
پیش تولید فیلم جدیدش با نام »صبح اعدام« است، اضافه کرد:  
قرار بر این اســت که فیلم را از اوایل مهرماه هم زمان با ولادت 

امام خمینی)ره( در سینماها نمایش دهیم.
»فرزنــد صبح« به کارگردانــی بهروز افخمــی، اولین بار در 
بیســت ونهمین جشنواره فیلم فجر در سال ۱۳۸۹ و در سالن 
همایش هــای برج میلاد به نمایــش درآمد که کیفیت پایین 
فیلم حاشــیه های زیادی را به همراه داشــت و حتی صدای 
اعتراض کارگردان را هم بلند کرد چون فیلم در نبود او تدوین 
و به جشــنواره اراده شده بود. اما ســرانجام پس از یک دهه 
کشمکش، نسخه ای از این فیلم با تأیید کارگردان آماده اکران 

شد و سال گذشته پروانه نمایش گرفت.
افخمی تأکید دارد که »فرزند صبح« بهترین فیلمی است که 

تاکنون ساخته  است.

علت لغو کنسرت فرج در کرج

فرج علیپور، خواننده موسیقی لرستان و نوازنده کمانچه که قرار 
بود پس از برگزاری کنســرت خود تهران، سه شنبه نهم خرداد 
در کرج به روی صحنه برود، از لغو کنســرت خود توسط ارشاد 

استان البرز خبر داد.
به گزارش ایســنا، فرج علیپور از هفته گذشــته بلیت فروشی 
کنســرت خود در کــرج را آغاز کرده و قرار بــود که فردا)نهم 
خردادماه( در کرج به روی صحنه برود، ولی درســت یک روز 
پیش از برگزاری کنســرتش از لغو آن به دستور ارشاد استان 

البرز خبر داد.
در همین راستا تصمیم گرفتیم صحبتی با این هنرمند موسیقی 

داشته باشیم تا علت این ماجرا را از زبان خود او جویا شویم.
علیپور به ایسنا می گوید که از علت این ماجرا خبردار نیست و 
دلیل لغو کنسرتش را به او و تیم برگزارکننده اطلاع نمی دهند 

و تنها از آنها خواسته اند که کنسرت را لغو کنند.
»تا صبح خود امروز همه چیز درســت بود و مشکلی نداشتیم 
اما یک ســاعت پیش از ما خواستند که باید اجرا را لغو کنیم. 
اکنون خود من و همه گروه مجبوریم برنامه  خود را لغو کنیم.«

او ادامه می دهد: لغو این کنسرت در حالی صورت گرفته است 
که ارشاد کرج مجوز برگزاری کنســرت را صادر کرده است و 
ما نیز در ادامه بلیت فروشــی کنسرت را انجام داده ایم و حدود 
۱۳۰۰ بلیت به فروش رســانده ایم، اما اکنون مجبور شدیم به 
دســتور ارشــاد بدون اینکه دلیل قانع کننده ای داشته باشند، 
کنســرت را لغو کنیم. تنها چیزی که به ما گفته اند این است 
که از بالا به آنها دســتور داده اند، حال این بالا چه هست و که 

هست را نمی دانم.
این خواننده می گوید که برای برگزاری این کنسرت برنامه گذار 
داشــته اند و نمی داند که اکنون آنها برای پرداخت هزینه سالن 
چه خواهند کرد. البته هزینه بلیت ها از طریق ســایت »ایران 

کنسرت« به مردم عودت خواهد شد.
علیپور همچنیــن درباره احتمال ارتباط لغو این کنســرت با 
فضای شــاد آن بیان می کند: برنامه ما فضای شادی دارد و هر 
بار مدام به ما تأیید می کنند که سالن را مدیریت کنیم. این در 
حالی است که مردم آمده اند شاد باشند. حال نمی دانم به خاطر 

فضای شاد، کنسرت کنسل شده یا دلیل دیگری دارد.
پس از گفت وگو با علیپور، تماســی با دفتر موســیقی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی داشتیم که قرار شد پس از پیگیری های 
لازم، توضیحاتــی درباره علت این امر ارائــه دهند که در این 
صورت ایسنا متعاقباً توضیحات دفتر موسیقی را منتشر می کند.

خبرنگار موســیقی ایسنا همچنین تماســی با سعید جابری 
انصاری، مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان البرز که او 

ارائه توضیحات در این زمینه را به بعد مؤکول کرد.
لغو کنسرت ها در استان ها، در حالی هر از گاهی صورت می گیرد 
که بارها تأکید شده است، صدور مجوز از سوی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی برای برپایی این رویداد کافی است؛ چراکه در 
این مسیر ارشاد از دستگاه های مختلف و در وهله اول از شورای 
تأمین استان اســتعلام می گیرد، آنها پاسخ می دهند و صدور 
مجوز یک فرآیند کاملًا قانونی را طی می کند. درحقیقت مسیر 
صدور مجوز برای برگزاری یک کنسرت، دستگاه های مختلف 
نظارتی و انتظامی را درگیر می کند و در نهایت ارشاد در مرحله 
پایانــی، مجوز را صادر می کند، اما باز هم وقتی همه مجوزها و 
تأییدیه ها گرفته شد در مواردی شاهد لغو کنسرت ها در دقیقه 
نود هســتیم؛ اتفاقی که مشکلات مختلفی را برای تماشاگران، 

هنرمندان و برگزارکنندگان کنسرت ها به  وجود می آورد.

... کار از سوت زدن گذشته
اسفندماه سال گذشــته وقتی در آیین گرامیداشت مراسم 
روز درخت کاری یادواره شهدای حرم مطهر حضرت احمدبن 
موسی)ع( شنیدیم که استاندار محترم اظهار داشتند: »خط 
قرمز ما در شــوراهای تصمیم گیری استان فارس درختان و 
فضای سبز است« به خود بالیدیم که شخصی بر مسند کار 
آمده که شــیراز را شهر گل و ســروناز می داند نه شهری 
انباشته از پل های ریز و درشت که چهره سبز جهانی شیراز 

را به نابودی کشانده است.
خوشــحال بودیم که شــنیده ایم گفته اید: »همان گونه که 
سلامت و جان انســان ها اهمیت دارد حال درخت و فضای 
ســبز نیز برای ما حائز اهمیت است«، اما نزدیک به یک ماه 
می گذرد که به هر نهاد و دســتگاهی در شیراز داد خود را 

برده ایم اما دادستانی ندیده ایم.
نزدیک به ۲۰۰ درخت تنومند و رعنای چهل-پنجاه ســاله 
که ســرونازهای شیرازند و با ابهت بی نظیر خویش شیراز را 
همان گونه که در تصور ماســت زیبا و جاودانه ساخته اند در 
معرض قتل عام قرار گرفته اند و هیچ فریادرسی نیست که از 

این فاجعه ممانعتی به عمل آورد.
از ما خواسته اید که سوت بزنیم ...

یک ماه است که دیگر نای فریاد کشیدن هم برای ما نمانده 
و هــر لحظه و هر ثانیه ای با تمام وجود به پاسداشــت این 
موهبت الهی گام برداشــته ایم؛ چه با دادن آب که حتی آن 
را هم دریغ کرده اند تا سرونازهای ما ایستاده، خشک شوند 

و چه مانع شدن با سپر انسانی از قلع و قمع بی مجوز آن.
ما تنهاییم ...

پل دوربرگردان رحمت غربی- پروژه تقاطع غیر همســطح 
سفیر شمالی که به راحتی می تواند بدون قطع هیچ درختی 
چندین متــر آن طرف تر اجرا گردد، قاتــل ۲۰۰ درخت با 
اصالت و بازماندگان مهجور و زیبای تخریب یک دهه پیش 

می باشد ...
اصالت و نجابت را از شهر راز، شهر شیراز، نستانید و هویت 

تاریخی منطقه را زیر خروارها خاک به فراموشی نسپارید.
صدای ما باشید... بیش از این دیگر برای ما توانی نمانده ...

بــه عهدی که با خــود و خدای خویش در جوار شــهدای 
مظلوم مدفون در صحن و سرای حضرت احمدبن موسی)ع( 

بسته اید پایبند بمانید ... شیراز و سرونازهایش را دریابید...

عکس از: علی رضا پرویزی

جاذبه گردشگری مذهبی

تابســتان در راه اســت و با تمام شدن امتحانات بســیاری از پایه های 
تحصیلی، تعطیلات دانش آموزان به طور جدی آغاز شده ولی آیا سینما 

فکری برای بچه ها کرده است؟
به گزارش ایســنا، خردادماه به نیمه  راه رســیده و تقریباً فصل تعطیلی 
بچه هایی که به مدرسه می روند هم شروع شده است و سالن های سینما 
که پس از حدود سه سال خاموشــی، جان تازه ای گرفته اند، این روزها 
یکی از تفریحات جدی خانوادها محسوب می شوند، اما سبد فعلی سینما 

برای فیلم های متناسب با رده سنی کودکان و نوجوانان خالی است.  
در مدت زمان دو و نیم ماه فصل بهار، حدود پنج میلیون نفر به سینما 
رفته انــد که جمعــی از آنها حتماً بچه ها بودند، بچه هایی که بیشــتر 
مخاطب فیلم های کمدی بزرگسال شــدند. البته اکران برخی فیلم ها 
و انیمیشــن های مرتبط با این رده سنی نشان داده که اگر محصول با 
کیفیتی روی پرده باشــد مخاطب کودک و نوجوان هم از آن استقبال 

می کند و حتی فروش چشمگیری هم می تواند رقم بزند.
در حــال حاضر تنها فیلــم مختص کودک و نوجوان ســینماها، »بابا 
ســیبیلو« است که از فروردین امســال روی پرده رفته و تاکنون بیش 
از ۷۷ هزار بلیت فروخته اســت. البته در یکی دو هفته گذشته قرارداد 
اکران چند فیلم سینمایی در شورای صنفی نمایش ثبت شده که برای 
کودکان نبودند و پیگیری ها نشــان می دهد هیچ فیلمی ویژه تماشاگر 
کــودک و نوجوان متقاضی اکران نیســت و با توجه بــه اخبار تولید و 
متقاضیان پروانه ســاخت، به نظر می رســد اندوخته سینمای کودک 

ته کشیده اســت. سال گذشته بیشتر صاحبان فیلم های کودک که به 
اکران درآمدند از وضعیت نمایش فیلم های خود به خصوص برای بخش 
تبلیغات گله داشتند، چراکه معتقد بودند سانسور و ممیزی در تیزرها 
هم ســخت گیرانه تر شده بود. ناموفق بودن فیلم ها در تبلیغات و جذب 
مخاطب ســبب بی انگیزه شدن فیلم سازانی شــد که بیشتر در بخش 

خصوصی فعال بودند.
سید جواد هاشمی که در سال های گذشته تمرکز خود را در فیلم سازی 
برای تولید آثار کودک و نوجوان گذاشــته بود و فیلم های پرهزینه ای 
مثل »تورنادو« را هم ساخت، پیش تر در گفت وگویی با ایسنا از حمایت 
نشدن بخش خصوصی برای تولید آثاری شاد، امیدبخش و نیز فانتزی 

برای بچه ها انتقاد کرده بود.
او با اشــاره به برخی مجموعه هایی که به نام کودک و نوجوان از طریق 
پلتفرم های اینترنتی پخش شدند، گفته بود که بسیاری از این ها شکل 
و شمایل آثار کودک دارند، اما برای بزرگسالان هستند و هیچ جذابیتی 

برای بچه ها ایجاد نمی کنند. 
به این ترتیب بعد از اکران هم زمان چند انیمیشــن و رئال برای بچه ها، 
آمار دقیقی در دســترس نیســت که چه تعداد فیلــم برای کودکان و 

نوجوانان در یک سال گذشته ساخته شده است. 
البته با توجه به برگزار نشدن جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان که 
انگیزه ای مهم برای فیلم ســازان این حوزه برای ساخت و نمایش فیلم  

بود، وضعیت این روزهای سینمای کودک هم مشخص است.  

سبد سینما در تابستان برای بچه ها خالی است؟

حسن فتحی:حسن فتحی:

 کارگردانی »جیران« یک قدم جلوتر از »شهرزاد« بود کارگردانی »جیران« یک قدم جلوتر از »شهرزاد« بود
حسن فتحی، کارگردان باسابقه کشورمان که آخرین کارش سریال نمایش 
خانگی »جیران« بود، می گوید: »جیران« یکی از شــیرین ترین تجربه های 
زندگی ام بود و فکر می کنم این ســریال از حیث کارگردانی یک قدم جلوتر 
از »شهرزاد« بود. فتحی در عین حال به دشواری های ساخت این مجموعه 
تاریخی اشاره و اظهار می کند: ممنونم از همه عوامل و بازیگرانی که با وجود 

خطرات کرونا کنارمان ماندند تا »جیران« تمام شود.
به گزارش ایســنا، حسن فتحی که پس از مدتی سکوت پس از ساخت و 
پخش سریال پرحاشیه »جیران«، با ماهنامه سینمایی فیلم امروز تصویری 
گفت وگو کرده است، درباره ســاخت این مجموعه تاریخی، دشواری های 
زمان ســاخت، چگونگی قصه پردازی، انتخاب شــخصیت ها و بازیگران و 

دشواری های کاری در دوران کرونا مطالبی را بیان کرد.
ایــن کارگــردان درباره تجربه ســاخت »جیــران« و فراز و نشــیب ها و 
حاشــیه هایی که این مجموعه تاریخی از زمان ساخت تا پخش پشت سر 
گذاشــت، توضیح داد: نقطه شروع »جیران« حدود چهار سال پیش بود و 
در طرحی که آقای احسان جوانمرد)نویسنده( با آقای عفیفه)تهیه کننده( 
مطرح کردند و نشســت و برخاست و گفت و شنودهای بسیاری روی آن 
طرح انجام شد تا نهایتاً تصمیم به ساخت جیران گرفته شد. فکر می کنم 
»جیران« چهاردهمین ســریالی اســت که در طول این ۳۰ سال ساختم. 
تمــام مؤلفه هایی که در آثار قبلی ام اســت در این ســریال هم می توانید 
ببینید. روابط عاشــقانه، عشــق مثلثی، تقابل بین عشق و قدرت در یک 

برهه خاصی از تاریخ دوران قاجار که به عصر ناصری معروف است.
وی ادامه داد: حدود دو ســال پیش بود، طی توافقی که با پلتفرم فیلیمو 
داشتیم تصمیم به ساخت این اثر را گرفتیم. فرآیند تولید »جیران« خیلی 
ســخت بود؛ به خصوص که هم زمان شده بود با مسئله کرونا و دشوارتر از 

آن مرحله ای از کرونا بود که هنوز هیچ واکسنی یافت نشده بود و واقعاً 
دوران مخاطره آمیز و پر از استرســی برایمان بود. نیمی از گروه 

تولید ما که بیشــتر بازیگران بودند و تعدادشــان هم زیاد 
بود، نمی توانستند مقابل دوربین ماسک بزنند. بنابراین 

پشت دوربین همواره به زدن ماسک تأکید می شد تا 
با دغدغه های کمتری مقابل دوربین بروند. جا دارد 

واقعاً تشــکر کنم از همه اعضای گروه »جیران« 
که علی رغم خطراتی که تهدیدشــان می کرد 
کنارمان ماندند تا »جیران« تمام شــود. حتی 
در مرحله ای ناگزیر شــدیم که دو ماه کار را 
تعطیل کنیم به خاطر کرونا، ولی در نهایت 

خدا را شکر پروژه به پایان رسید.
حســن فتحی درباره دشــواری ساخت 

ســریال های تاریخــی همچنین 
بیان کرد: در کنار سختی های 

کرونا، دشواری های ساخت 
آثــار تاریخی هم بســیار 
مطرح بود کــه خودتان 
می دانیــد. اساســاً آثار 
تاریخی با مقدار بنیه ای 
که در ایران وجود دارد و 

محدودیت های اماکن آثار 
آسانی  کار  اصلًا  تاریخی، 
روزهای  مــا  و  نیســت 
ســختی را گذراندیم. ما 

طی این دو سال فیلم برداری به هفت شهر رفتیم که اماکن مناسب داشته 
باشیم و این رفت و آمدها خیلی برایمان دشوار بود.

کارگردان ســریال های »پهلوانان نمی میرند«، »شــب دهم«، »مدار صفر 
درجه«، »اشــک ها و لبخندها« و »میوه ممنوعه« درباره قصه پردازی های 
سریال »جیران« و همکاری مشترک در نویسندگی با احسان جوانمرد نیز 
اظهار کرد: فکر می کنم حدود ۱۰۰ ســاعت ما با هم نشســت و برخاست 
داشتیم در زمان نگارش و قطعاً اختلاف نظرها و تفاوت هایی هم مطرح بود 
تا اینکه در نهایت به »جیران« ختم شد. ما با هم خیلی گفت وگو می کردیم 
و برایمان دشــوار بود. ما تا جایی گفت وگو می کردیم که هر دو طرف اقناع 
شــوند؛ ضمن اینکه ما در مراحل دیگر هم به غیر از نگارش گفت وگوهای 

زیادی برای »جیران« داشتیم.
او ســپس به تعدد شخصیت ها در ســریال »جیران« اشاره کرد و درباره 
انتخاب منطقی بازیگران و نحوه شــکل گیری این انتخاب ها هم گفت: در 
مرحلــه اول در کاری که با آقای احســان جوانمرد داشــتیم اتفاق افتاد. 
در آن مرحلــه ما خیلی به همدیگر ســخت گرفتیم؛ اگر بخواهم از مقدار 
کاغذهایــی که ما نظراتمان را روی آن می نوشــتیم و مدام خط می زدیم 
بگویم شــاید چیزی حدود یک یا دو تُن کاغذ شده باشد! ما در آن مرحله 
خیلی با وســواس کار کردیم. باز هم مــن فکر می کنم حفره هایی در کار 
ایجاد شد که اگر فرصت بیشتری می گذاشتیم، نتیجه بهتری می گرفتیم. 
آقــای جوانمرد هم انصافاً پا به پای من و وســواس هایم آمد و حتی یک 
جاهایی وســواس های خودش بیشــتر بود. در اجرا و انتخاب شخصیت ها 
باید بگویم خیلی خوشــحالم چون »جیران« از حیث گروه بازیگران یکی 

از شیرین ترین تجربه های زندگی ام بود. تعداد کثیری از بازیگران 
مطرح و به نام سینما و تئاتر در »جیران« جمع شدند و در آن 
شرایط ســخت کرونایی انصافاً ما یک مورد 

حاشیه هم نداشتیم.
بخــش  در  »جیــران«  کارگــردان 
دیگــری از صحبت هایش درباره 
کلیت قصه »جیــران« و الگوی 
ذهنی اش از ایــن مجموعه در 
واکنش به این دیدگاه که شاید 
از نظر برخی ها کار کمی مشابه 

به سریال های ترکی پربیننده 
بود، تصریح کرد: اصــلًا و ابداً از 

این الگوی ذهنی اســتفاده نکردم. 
شــاعر معروف آلمانی یــک قطعه 
شــعری دارد و می گوید: »چنان 

که آغاز کرده ای همیشــه بر 
همان خواهی بود« و من 

فکر می کنم این، داســتان فیلم ســازهای مؤلف است. همواره در هر اثری 
ممکن است شما چیزهای جدیدی پیدا کنید و از نظر بیان فنی و بصری 
به درک جدیدی برســید، اما نهایتاً قالبی را بــرای تولید یک اثر انتخاب 
می کنید که بیانگر درد و رنج ها و دغدغه هایی باشــد که تجربه کرده اید و 
درکی باشــد که راجع به جامعه خــود دارید و همین طور روایت تاریخ پر 

فراز و نشیب جامعه خودتان.
فتحــی در تکمیل همین صحبت هایش اضافه کرد: از این منظر آثار من به 
هم شباهت هایی دارند و وقتی اثری به من پیشنهاد می شود اگر با دغدغه ها، 
اندیشــه ها و افکارهایی که سالهاســت با من همراه است نزدیک باشد، این 
احتمال وجود دارد که من آن اثر را بسازم. اگر بخواهم »جیران« را با سریال 
»شهرزاد« مقایسه کنم، شاید راجع به قصه »شهرزاد« عده ای معتقد باشند 
که قصه جذابیت بیشــتری داشــته، اما از حیث کارگردانی به نظر می آید 
»جیران« یک قدم از »شــهرزاد« جلوتر است. من همیشه به خودم سخت 

نمره می دهم.
ایــن کارگردان همچنین درباره تفاوت های کار کردن در شــبکه نمایش 
خانگــی و تلویزیون هم بیان کرد: اعتقاد دارم شــکل گیری پلتفرم ها در 
ایران یک اتفاق بسیار مبارک و تأثیرگذاری بر روی رشد تولیدات نمایشی 
در ایران اســت. تفاوت ها را هم خود مخاطبــان آثار پلتفرم ها و تلویزیون 
طی این ســال اخیر کاملًا متوجه شده اند. به نظر می آید نسبت به آثاری 
که در تلویزیون کار می شــود، آزادی مضمون در پلتفرم ها بیشــتر است. 
مضامینی را می توان در عرصه ســریال های شبکه نمایش خانگی کار کرد 
که ما در ســاخت آنها در تلویزیون در همان ســال های قدیم خیلی دچار 
مشــکل بودیم و به کرات با ممیزی و سانســور روبه رو می شدیم، مضاف 
بر اینکه پلتفرم ها بخش خصوصی هســتند و انگیزه رشــد و 
پیشرفت اساســاً در فعالیت های تولیدی در بخش 
خصوصی ثنا در همه دنیا نســبت به فعالیت های 
و تولیدات بخش های دولتی بسیار بیشتر است. به 
نظــرم بخش خصوصی در همــه عرصه ها فعال تر و 

موفق تر بوده است.
وی در ادامه همین مطالب درباره چشم انداز پلتفرم ها 
در آینــده هم خاطرنشــان کرد: همیشــه افســوس 
می خــورم که چرا پلتفرم ها در ایران ۱۰ ســال زودتر 
سر و کله شــان پیدا نشد. ما ۱۰ سال قبل از پیدایش 
پلتفرم ها به عنوان ســازندگان همیشه این خلاء را کاملًا 
احساس می کردیم. به نظرم پلتفرم ها کارآفرینی کردند و 
مطالبات بخشی از بازار کار در حوزه هنرهای نمایشی 
را پاســخ گو بودنــد. در دوران کرونــا واقعاً اگر 
پلتفرم ها نبودند، اولًا بازار کار کاملًا تعطیل 
می شــد و قشر وســیعی از کارکنان 
این حرفه نمی توانســتند نان سر 
ســفره خانواده هایشان ببرند از 
طرفی هم مخاطبان از بخشی 
محروم  سرگرمی هایشــان  از 
فکر  بنابرایــن  می شــدند 
می کنم واقعــاً پلتفرم ها 
در ایــران اتفاق خوبی 
بودند. امیدوارم آینده 
خوبی داشته باشند.

برای داوود میرباقری و »سلمان فارسی«

۶۵سالهایکهسختیهاراضربهفنیمیکند
داوود میرباقــری که سال هاســت تمام فعالیــت خود را بر 
ساخت سریال »سلمان فارسی« متمرکز کرده است، امروز 
تولد ۶۵ سالگی را می گذراند. کارگردان »سلمان فارسی« تا 
اینجا برای تولید سریال تاریخی اش مراحل دشواری را طی 
کرده است؛ از مواجهه با کرونا که منجر به تعطیلی ۶ ماهه 
پروژه اش شد تا بی پولی که البته به نظر می رسد با اختصاص 
بودجه ویژه به صداوســیما این معضل تا حدودی حل شده 
باشــد. با این همه میرباقری کارهای سخت را دوست دارد و 
می گوید همیشه دنبال کارهای سخت رفته  است. او بر این 
باور بوده که همیشــه حریف کارهای ســخت می شود و به 

تعبیری آنها را ضربه فنی می کند.
به گزارش ایســنا، میرباقری سال های زیادی از عمر خود را 
برای ساخت ســریال هایی در ژانر درام تاریخی چون »امام 
علی)ع(« و »مختارنامه« صرف کرد و حالا چند سالی است 
از سال ۹۸ ساخت سریال »سلمان فارسی« را که همچنان 

در حال تولید است، کارگردانی می کند.
ایــن روزها دکورهــای مربوط به دوره تاریخی ساســانیان 
»سلمان فارسی« در شــهرک غزالی در حال ساخت است. 

به نظر می رســد آن طور که اعلام شــده در ساخت این دکورها تجربه تخریب 
دکورهای »مختارنامه« تکرار نخواهد شــد و این دکورها برای اســتفاده آثار 
دیگر در شــهرک غزالی ثابت خواهند ماند؛ به ویژه اینکه تاکنون ساخت دکور 
در بخش های تاریخی ایران باســتان و ساســانیان تاکنون تجربه نشده است. 
اما با توجه به اینکه دکورهای مربوط به ســریال »مختارنامه« مورد اســتفاده 
صداوســیما قرار نگرفت در قبال ساخت دکورهای »سلمان فارسی« فرض بر 

این گذاشته شده است که دکورها ماندگار شوند.
همچنین دکورهایی مثل ساخت کشتی در شاهرود و یا دکورهایی در شهرک 

نور و دفاع مقدس قرار اســت، بمانند و برای برنامه ســازی های آینده استفاده 
شوند. بخش هایی از دوره تاریخی بیزانس هم که در شهرک نور و دفاع مقدس 
ســاخته شده، ماندنی هســتند؛ البته این دکورها کامل نیستند چراکه بخش 

زیادی از دکور آنها ترکیب شده با جلوه های ویژه است.
میرباقری برای پرداخت به فصل بیزانس پروژه را به ارمنستان برد و از فضاهای 
بیرونی اش بهره برد، اما برای فضاهای دورنی از دکور در ایران اســتفاده کرده 
است. این روزها با تکمیل شدن دکورهای مربوط به دوره ساسانیان در شهرک 

غزالی، فیلم برداری سریال از سر گرفته می شود.
اما برای آنهایی که بیشــتر اهل تماشای ســریال های تاریخی هستند، داوود 

میرباقــری و پروژه های ماندگارش همچون »امام علی)ع(«، 
»مختارنامه« و »معصومیت از دســت رفته« با خاطراتشان 
پیوند خورده اســت؛ ولی این هنرمند در سینما نیز آثاری 
چون »آدم برفی«، »ساحره« و »مسافر ری« را دارد که جزو 

آثار ماندگاری محسوب می شوند.
کارگردان »سلمان فارسی«، برای تولید این سریال تاریخی 
مراحل دشــواری را طی کرده است. با این همه بر این باور 
بوده که همیشه حریف کارهای سخت می شود و فی النفسه 
ایــن موضوع برایش جذاب اســت و به همیــن جهت این 
موضوع، پیچیده نیست که بخواهد به پیچیدگی هایش فکر 

کند.
میرباقری درباره  اینکه آیا سریال »سلمان فارسی« می تواند 
هم نظر مخاطبان عام را جذب کند و هم مخاطبان خاص؟ 
گفته بود: مسلماً وقتی از همه پرسیده شود که قصه خسرو 
و شــیرین را دوست دارند یا نه، پاســخ مثبت خواهند داد. 
جنگ بهرام چوبین و خســرو پرویز و ... این ها مواردی است 
که برای تاریخ ایران جذاب اســت و به همین دلیل سریال 
»سلمان فارسی« می تواند برای همه جذاب باشد، حتی برای 
خودم هم این جذابیت زیاد بود. وقتی در تاریخ جســت وجو می کردم و درباره 
این شــخصیت پژوهش داشتم، برایم جالب بود که این کار را بسازم. روایت ما 
در این سریال به گونه ای است که مخاطب با یک اثر تاریخی روبه رو می شود و 

قصه هایی خواهد دید که برایش جالب خواهد بود.
میرباقری تاکنون دوره تاریخی بیزانس را ضبط کرده و می توان گفت یک سوم 
از کار او به سرانجام رسیده است. سکانس های مربوط به دوره تاریخی بیزانس 
در این سریال در لوکیشن آبسرد به پایان رسیده و حالا گروه برای ضبط دوره 

تاریخی مربوط به ایران و ساسانیان آماده می شوند.

صدای شهروند

دبیر انجمن صنفی هنرمندان تئاتر کمدی:

از وضعیت موجود تئاتر کمدی 
راضی نیستیم

عضو هیئت مدیره انجمن صنفی هنرمندان تئاتر کمدی گفت: 
از وضعیت موجود تئاتر کمدی راضی نیســتیم و نسبت به آن 

انتقاد داریم.
به گزارش خ ایرنا، نشست رسانه ای هیئت مدیره جدید انجمن 
صنفی هنرمندان تئاتر کمدی، صبح روز دوشنبه ۸ خردادماه 

در سینما تئاتر قدس برگزار شد.
علی رضا غنچی، کارگردان و نمایشنامه نویس با اشاره به اینکه 
این انجمن اواســط دهه هفتاد آغاز به کار کرده اســت، گفت: 
استاد داوود رشیدی، مشوق ما بودند که صنف داشته باشیم و 
ما در ســال ۷۶ انجمن را تأسیس و سال ۸۰ به طور رسمی از 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مجوز دریافت کردیم.
وی بــا یادآوری این نکتــه که در ســال ۹۶ انجمن به دلیل 
عدم حمایت مرکز هنرهای نمایشــی منحل شــد، اظهار کرد: 
هدفمان این بود که کمــک کنیم وضعیت تئاتر کمدی بهینه 
شود و هر متنی به مرکز هنرهای نمایشی نرود. اعضای انجمن 
ما نمایشــنامه ها را می خواندند و اگر مشکل نداشت سپس به 

مرکز می رفت؛ در واقع کیفیت آثار را بررسی می کردیم.
غنچی با تأکیــد بر اینکه از وضعیت موجود تئاتر کمدی راضی 
نیســتیم و نســبت به آن انتقاد داریم، توضیح داد: اصرار داریم 
به همه بفهمانیم قصــد تصدی گری نداریم. در برنامه های وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، تقویت انجمن های صنفی و خصوصی 
نمایش آمده اســت. انجمن صنفی هنرمندان تئاتر کمدی نیز 
به عنوان یک صنــف قانونی فعالیت می کند و بیشــترین گروه 
نمایشــی متعلق به این انجمن اســت. ما ریالی کمک هزینه از 

دولت دریافت نکردیم و هیچ وابستگی مالی نداشتیم.
بســیاری از مخاطبان به من اطلاع می دهند که من با خانواده 

این تئاتر را دیدم و شرمسار شدم. 
من به آنها می گویم ما بیش از شما شرمسار شدیم، ولی صدای 

ما به مسئولان نرسیده است.
وی افزود: از ده ها نمایشــی که روی صحنه اســت، انجمن ما 

کیفیت کمتر از ۱۰ اثر را تأیید می کند. 
از حرف های رکیک و حرکات بدنی زشت بر روی صحنه تئاتر 
ناراحتیم، ولــی فریادمان به جایی نمی رســد. بهترین دوران 
تئاتــر کمــدی به لحاظ کمــی و کیفی زمانی بــود که مرکز 

هنرهای نمایشی با انجمن تعامل داشت. 
شورای نظارت ۲۰ متن را به جای ۱۰۰ متن بازخوانی می کرد. 
چــون آن صد متن قبلًا توســط انجمن خوانده شــده بود و 

شورای نظارت می دانست که نمایشنامه ها پالایش شده اند.


